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ARĂTAREA SFINTEI TREIMI  

- Botezul Mântuitorului Iisus Hristos – 

 „Acesta este Fiul Meu cel iubit, întru Care am binevoit”. Este 
glasul Tatălui din cer, Care trimite pe Duhul Sfânt în chip de 
porumbel peste Fiul ca om nou şi desăvârşit, la botez . Cu 
aceste cuvinte, Dumnezeu Tatăl Îl vădeşte pe Iisus Fiul Său, 
ca şi în cuvintele Sfântului Arhanghel Gavriil către Preasfânta 
Fecioară Maria: „Fiul Celui Preaînalt Se va chema” (Luca 1, 
32). Acum Dumnezeu Tatăl Îl numeşte cu adevărat Fiul Său 
cel iubit. Căci Hristos este singurul Fiu al lui Dumnezeu prin 
existenţa Sa din veşnicie şi singurul Fiu al lui Dumnezeu prin 
naşterea sa în timp. Dumnezeu Tatăl nu îi numeşte pe toţi 
oamenii fiii Săi, ci numai pe Hristos. Şi astfel, botezul lui 
Hristos în Iordan se leagă de descoperirea Sfintei Treimi 
oamenilor. Nu există nici o descoperire mai mare ca aceasta, 
fiindcă prin aceasta ni se arată fiinţa trinitară a lui Dumnezeu. 
La Iordan, Mântuitorul a pus pecetea pe această taină 
preaminunată atât în cer, cât şi pe pământ. Spunem precis 
„cât şi pe pământ”, pentru că firea trinitară a fiinţei lui 
Dumnezeu desluşeşte şi tainele cele mai adânci ale omului, 
firea întreită a omului, căci se spune chiar la începutul Sfintei 
Scripturi că Dumnezeu a făcut omul după chipul Său (Facerea 
1, 26). Sărbătoarea botezului Mântuitorului Hristos se numeşte 
Bobotează – Descoperirea lui Dumnezeu – căci Dumnezeu 

S-a descoperit în Iordan, aşa cum este El, atât cât această 
descoperire poate fi înţeleasă de omul cel trupesc. Această 
sărbătoare se mai numeşte „iluminare”, căci prin aceasta, 

duhul omului este luminat cu cunoaşterea celor mai adânci 
taine Dumnezeieşti. Se numeşte „iluminare” pentru că 

botezul lui Hristos, prin scufundarea Sa în apă, ne luminează 
minţile, ne curăţă inimile şi ne înalţă sufletele cu cunoaşterea 
căii mântuirii noastre, care stă în îngroparea omului celui vechi 
şi naşterea celui nou. Prin scufundarea în apă, noi  murim cu 
Hristos, şi prin ieşirea din apă, noi suntem uniţi cu Hristos Cel 
viu. Dulcele Duh al lui Dumnezeu poposeşte deasupra noastră 
ca un porumbel, însufleţindu-ne cu harul Său atotputernic. Şi 
Tatăl, prin iubirea lui Iisus Hristos, ne adoptă ca fii şi anunţă 
această adopţie cu glasul Său. De aceea, noi creștinii, avem 
datoria să ne ostenim cu credinţă neschimbată, cu fapte bune 
şi cu împărtăşirea frăţească a bucuriei şi a 
suferinţei celor care ne sunt apropiaţi. Să 
ne întoarcem la curăţia fără de păcat în 
care ne-am îmbrăcat la botez. Aşa ne vom 
învrednici de slava, bucuria şi frumuseţea 
veşnică a sfinţilor şi mucenicilor lui 
Dumnezeu. Aşa ne vom lumina din nou, 
cerul se va deschide pentru noi şi 
Dumnezeu Se va descoperi pentru noi - 
Tatăl și Fiul şi Sfântul Duh, Treimea cea de 
o fiinţă şi nedespărţită, Căreia Îi aducem 
slavă  acum  şi  pururea  şi-n  vecii  vecilor. 

  

MĂRTURISIRE PRIN CUVÂNT ȘI VIAȚĂ 
- Soborul Sfântului Ioan Botezătorul – 

 

 Misiunea sfântului Ioan Botezătorul a fost una prezisă de prorocii 
din vechime și ea a constat în a pregăti venirea Mântuitorului și 
a-L face cunoscut lumii. Ea a fost necesară pentru a spori 
impactul pe care ar fi trebuit să-l aibă activitatea Mântuitorului în 
lume. Domnul Iisus Hristos trebuia să propovăduiască în mijlocul 
comunităților umane, acolo unde tumultul vieții de zi cu zi îi 
împiedica pe oameni să se gândească la viața spirituală. Mai 
mult, după ce Își transmitea mesajul, Domnul Hristos nu rămânea 
foarte mult timp într-o localitate, pentru că erau și alte comunități 
care aveau nevoie de învățăturile Sale și mulți oameni dornici de 
vindecare. În aceste condiții, ar fi fost greu pentru cei dispuși să 
devină primii ucenici ai Învățătorului lumii să-i solicite acest lucru. 
Spre deosebire de acest mod de predicare, activitatea Sfântului 
Ioan Botezătorul era una cantonată într-un loc din pustiu, în 
apropierea râului Iordan. Acolo, el ducea o viață foarte austeră, 
caracterizată de rugăciune și un post aspru. Pentru ca mesajul 
său să fie luat în serios, el nu putea să-și înceapă predica publică 
mai devreme de împlinirea vârstei de 30 de ani. Întrucât Hristos a 
venit să Se boteze după ce a împlinit această vârstă, activitatea 
publică a sfântului Ioan a început cu aproximativ 6 luni înainte de 
cea a Domnului Hristos. Pentru a avea o audiență cât mai mare, 
sfântul Ioan predica într-o loc unde râul Iordan se intersecta cu 
un drum circulat și putea fi traversat. Așa se explică cum mesajul 
său a avut un impact destul de însemnat, încât să atragă ucenici, 
să fie în atenția preoților de la templu și chiar să deranjeze 
stăpânirea din acea perioadă. Botezul Sfântului Ioan prefigura 
botezul pe care avea să-l aducă Hristos. Deși cei care își 
mărturiseau păcatele nu primeau iertarea lor, ci doar un semn 
văzut al faptului că, printr-o viață virtuoasă, puteau să primească 
această iertare, odată cu venirea Izbăvitorului lumii. Chiar dacă 
Ioan vorbește despre botezul cu „Duh Sfânt și cu foc”, iar Hristos, 
în convorbirea cu fariseul Nicodim, vorbește despre „nașterea din 
apă și din Duh”, nu există niciun fel de contrazicere între aceste 
descrieri ale Tainei de inițiere în viața creștină. Botezul despre 
care vorbește Ioan a avut loc în ziua Pogorârii Duhului Sfânt 
(Cincizecimea), când, peste apostoli, S-a revărsat Duhul Sfânt 
sub formă de „limbi ca de foc”. Iar botezul pe care îl întâlnim 
astăzi în Biserică, este cel anunțat de Hristos și care a fost 
practicat încă de la începuturile creștinismului de către apostoli. 
Nu viaţa austeră şi nici martiriul pe care l-a suferit ca urmare a 
înfierării moravurilor decadente ale regelui Irod Antipa, ci 
misiunea pe care a îndeplinit-o i-a adus sfântului Ioan Botezătorul 
cinstea deosebită din partea Mântuitorului şi a Bisericii. Pentru 
noi, cei din secolul al XXI-lea, a-ţi dedica viaţa unui singur 
moment, fie el şi de importanţă crucială pentru 
destinul întregii lumi, este un lucru pe care foarte 
puţini am fi dispuşi să-l facem. De aceea, Sfântul 
Ioan Botezătorul rămâne, pe mai departe, unul 
dintre reperele morale ale creştinătăţii şi un 
model de jertfire a vieţii unui scop unic care are 
valoare pentru  toţi  oamenii  din  întreaga  lume.     

  †  La mulţi ani!   La mulţi ani!  †  La mulţi ani!   La mulţi ani! †   La mulţi ani!   La mulţi ani!   
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 ÎNCEPUTUL PROPOVĂDUIRII DOMNULUI 
† Duminica după Botezul Domnului 
 De ce a trăit Hristos în Galileea, la Capernaum, cu neamurile, 
cu nevrednicii și nu cu presupușii pioși din Ierusalim? Pentru a 
arăta tuturor mesajul iubirii Sale, transpus în cotidian, în viața 
de zi cu zi: „Iată, Eu Mă apropii de tine, oriunde te-ai afla”. A 
trăit cu cei săraci și sărmani. S-a apropiat de ei, se apropie și 
de noi. Galileea neamurilor este practic lumea întreagă de 
atunci și până la sfârșitul veacurilor. Galileea neamurilor este 
și în vremea noastră, în țara noastră, în Biserica noastră. Iar 
Iisus Hristos se apropie de noi și trăiește printre noi. El încă o 
face și în prezent și nădăjduim că nu ne va lăsa nici în cele 
care ne stau înainte, provocări şi dificultăţi. El trăiește în noi 
prin Cuvintele Sale și prin Sfintele Taine. Nici o Biserică, 
oriunde s-ar afla, nu este prea mică sau îndepărtată pentru ca 
El să nu fie prezent cu Trupul Său cel Sfânt și cu Scump 
Sângele Său într-însa. Domnul își arată desăvârșita lui 
umanitate, asumându-și toate neputințele noastre și trimite 
semnul dragostei Sale în toate cotloanele lumii, până în cele 
mai umbroase locuri sau ținuturi. Iisus Hristos, Fiul lui 

Dumnezeu, Se smerește pe Sine și se 
face una cu oamenii, cu neamurile, cu 
toate popoarele. Hristos Domnul se 
apropie de noi pentru că ne iubește atât 
de mult, arătându-ne cum putem scăpa 
de urâciunea noastră, de balastul vieții 
noastre, cu toate dezamăgirile, bolile și 
de mizeria păcatului nostru. O spune în 
câteva cuvinte simple. Sfântul Ioan 
Botezătorul și ceilalți profeți nu au 

propovăduit nimic altceva. Un mesaj scurt și pregnant care 
exprimă totul: „Pocăiţi-vă, căci s-a apropiat Împărăţia 
cerurilor”. S-a apropiat Iisus Hristos Domnul, Împărăția 
cerurilor și prin aceasta stăpânirea lui Dumnezeu. Iisus Hristos 
Se apropie de oameni, de neamuri și de toate popoarele. 
Dumnezeu nu vrea să stăpânească altfel decât prin Iisus 
Hristos, Fiul Său Cel Unul Născut, și astfel stăpânirea lui 
Dumnezeu se apropie de toți oamenii prin El. Iar fundamentul 
acestei stăpâniri ne-a fost revelat la doar câțiva ani după 
cuvântarea lui Iisus, dovedit prin realitatea morții și învierii 
Domnului Hristos. Prin aceasta, Dumnezeu ne-a arătat cum și 
cât Se apropie de noi toți și ne ajută să ieșim din zbuciumul 
vieții noastre păcătoase. Pe Cruce și în Învierea Sa, a nimicit 
rădăcina tuturor păcatelor, dăruindu-ne viață și invitându-ne să 
fim părtaşi vieții veșnice. „Pocăiți-vă!” este invitația la o viață 
nouă. Acest imperativ reprezintă îndemnul la viața aflată sub 
stăpânirea lui Dumnezeu, la o viață izvorâtă din puterea 
părtășiei la moartea și învierea lui Hristos. „Pocăiți-vă!” 
înseamnă să întoarcem toată ființa noastră spre Părintele 
luminilor, de la care vin toată darea cea bună și tot darul 
desăvârșit. „Pocăiți-vă!” înseamnă să schimbăm perspectiva 

privind în adâncul lucrurilor. „Pocăiți-vă!” înseamnă să ajustăm 
gândirea la noile circumstanțe! Așadar, suntem chemați să nu 
mai îngăduim ca legile acestei lumi să ne determine gândirea 
și acțiunile. Nici egoismul, principiul performanței, fricile de tot 
felul sau invidia nu ar trebui să guverneze viața noastră. Iisus 

Hristos   ne   invită  să  ne  schimbăm  mintea,   primind   viața. 

PROGRAM  LITURGIC 
 

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Luni 
6 ianuarie 

07:00-
11:30 

Utrenia și Sfânta Liturghie 
Sfințirea mare a apei 

17:00 
Vecernie cu Litie la Biserica  
„Sfântul Ioan Botezătorul” 

Marți 
7 ianuarie 

07:00-
11:00 

Utrenia și Sfânta Liturghie 

Pomenirea celor adormiți 

Miercuri 
8 ianuarie 

17:00 Paraclisul Sf. Icoane Portărița 

Vineri 
10 ianuarie 17:00 Taina Sfântului Maslu 

Sâmbătă 
11 ianuarie 07:00 Sfânta Liturghie și pomenire 

Duminică 
12 ianuarie 

07:00 Utrenia și Sfânta Liturghie 

10:45 Program de bibliotecă 
 

 

 Sfântul Cuvios Gheorghe Hozevitul - 8 ianuarie 
 

  Sfântul Gheorghe a trăit în Hozeva pe la sfârşitul secolului al 
VI-lea şi începutul secolului al VII-lea. Numele de „Hozevitul” 
provine după acela al chinoviei sale, Mănăstirea Hozeva. 
Mănăstirea este săpată într-un perete de stânca, pe locul unei 
străvechi aşezări monahale, de la începutul veacului al V-lea, 
situată la apus de Ierihon, pe valea pârâului Horat – Cherit – 
numit azi Hozeva, în preajma căruia a trăit Proorocul Ilie, în 
timpul prigonirii lui de către regele Ahab. Sfântul Gheorghe s-a 
născut în insula Cipru din părinţi binecredincioşi, având un 
frate care a intrat în monahism şi care a trecut la cele veşnice 
la vârsta de 70 de ani, în mănăstirea Koloman, din apropierea 
Iordanului. Sfântul Gheorghe, rămânând orfan, a fost luat în 
grijă de o rudă mai îndepărtată care îl dorea ca şi ginere. 
Acesta a fugit la o mănăstire din Creta a 
cărui stareţ era o altă rudă de a sa, apoi 
de aici s-a îndreptat la Locurile Sfinte, şi 
în cele din urmă la fratele său, la 
Mânăstirea Koloman. Însă, stareţul de 
aici nu l-a primit în obştea mănăstirii, dar 
l-a încredinţat stareţului mănăstirii 
Hozeva unde s-a nevoit în rugăciune şi 
ascultare. La o vreme a plecat de la 
Hozeva şi s-a îndreptat din nou spre 
Mănăstirea Koloman, unde a vieţuit alături de fratele său, 
Iraclid, până la trecerea la Domnul a acestuia. După ce fratele 
său s-a mutat la viaţa veşnică, Sfântul Gheorghe a mers iarăşi 

la Mănăstirea Hozeva, mănăstire pe care a mai părăsit-o o 
singură dată până la moartea sa, în timpul împăratului Focas 

(602-610), când perşii au cuprins Palestina. După ce împăratul 

Heraclis (610 -641) i-a înfrânt pe perşi, Sfântul Gheorghe s-a 

reîntors la Mănăstirea Hozeva. Mănăstirea Hozeva, care acum 

îi poartă numele Sfântului Gheorghe, adăposteşte moaştele 
sale şi pe cele ale Sfântului Ioan Iacob de la Neamţ – 
Hozevitul. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….. 

►Nu este un biruitor mai mare pe pământ, decât acela care 
se biruiește pe sine însuși și domnește asupra patimilor sale. 

►Fă-i prietenului tău bine, ca de rău să-l fereşti, iar 
duşmanului tău fă-i bine, ca să poţi să-l cucereşti.   

† Încheie fiecare zi cu iertare și un gând bun. Mâine este o nouă ocazie să faci o zi mai bună. Fii bun și lucruri bune ți se vor întâmpla. † 

 La redactarea acestei foi religioase, se folosesc informaţii preluate din mijloacele de informare în masă ortodoxe: site-uri, publicaţii, reviste, ziare, cărţi, ştiri.  


